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L’alcalde de Roses i dipu-
tat al Congrés, Carles Pà-
ramo, presentarà avui di-
mecres a Madrid una pro-
posició no de llei per dema-
nar al govern espanyol que
els edificis de la base mili-
tar del Pení, que aviat dei-
xaran de seu usats per
part del Ministeri de De-
fensa, siguin afectats al
Ministeri d’Agricultura,
Alimentació i Medi Am-
bient. Una vegada s’hagi
fet el traspàs de titularitat
entre els dos ministeris, es
demana que els edificis
buits es posin a disposició
del Parc Natural del Cap
de Creus per ubicar-hi la
direcció del parc i un espai
on es podrien dur a terme
estudis i tasques de difusió
dels valors d’aquest en-
torn protegit.

Els edificis militars que
aviat quedaran desocu-
pats són els de la part bai-
xa de les instal·lacions de
la base militar EVA 4 (es-
quadró de vigilància nú-
mero 4), anomenada base
del Pení. Des del 2009, el
Ministeri de Defensa ha
iniciat obres de modernit-

zació de la base per un im-
port d’uns 6 milions d’eu-
ros. Les obres consistei-
xen essencialment en la
substitució dels antics ra-
dars analògics per un de
digital, i a reagrupar el per-
sonal de la base en el ma-
teix conjunt situat a la ca-
rena.

Això significarà que els
edificis al peu de la munta-
nya, al bell mig del parc na-
tural, al terme municipal
de Roses i a mig camí de
Cadaqués, quedaran
buits. “Es tracta d’edificis
en perfecte estat, però que
es degradaran si queden
inutilitzats. Per això ens
anticipem i fem aquesta
proposta de posar-los a
disposició del parc, tot i
que continuarien sent de
titularitat de l’Estat a tra-
vés del Ministeri de Medi

Ambient; instal·lacions de
defensa que passarien a
ser utilitzades per defen-
sar el medi ambient”, ex-
plica l’alcalde de Roses.
Carles Pàramo també ar-
gumenta que el Ministeri
de Medi Ambient ja es va
implicar en la recuperació
del paratge de l’antic Club
Mediterranée i la cessió
ara d’ús d’edificis militars
desafectats encaixaria
amb la política de col·labo-

ració del ministeri amb el
parc. Anticipant-se, l’al-
calde de Roses vol també
evitar situacions conflicti-
ves, com la que s’ha gene-
rat amb la base Loran a
Torroella de Montgrí.

La proposició no de llei
serà debatuda avui dime-
cres al Congrés, a Madrid,
en la comissió d’Agricultu-
ra, Alimentació i Medi Am-
bient, de la qual forma
part Pàramo. ■

Edificis del
Pení per al
parc del cap
de Creus
a Pàramo vol que els edificis militars
que quedaran buits passin a les mans
del Ministeri de Medi Ambient

Esteve Carrera
ROSES

MEDI AMBIENT

A la part baixa de la imatge, els edificis de la base militar
del Pení que quedaran buits properament, quan el personal de
la base es reagruparà a les instal·lacions de la carena, on hi ha
el radar ■ LLUÍS SERRAT

“Són instal·lacions de
defensa que ara
podrien servir per
defensar el medi
ambient”
Carles Pàramo
ALCALDE DE ROSES
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La frase

L’Alt Empordà s’ha decla-
rat moralment una co-
marca catalana lliure i so-
birana. El ple del Consell
Comarcal ho va aprovar
ahir amb tots els vots a fa-
vor excepte un en contra
del PP –l’altre conseller
popular no hi era–. La mo-
ció insta el President de la
Generalitat de Catalunya
que treballi en la formula-
ció i a possibilitar el dret a
decidir dels ciutadans i
ciutadanes de Catalunya.
També demana al Parla-
ment que adopti les mesu-
res necessàries per portar
a terme el que decideixi el
poble català sobre la inde-
pendència.

L’Alt Empordà és la se-
gona comarca de la de-
marcació de Girona que es
declara “lliure i sobirana”,
després de la Garrotxa. A
part, la comarca de la Sel-
va va aprovar una moció a
favor de l’estat català i
bona part de les comar-
ques gironines estan ad-
herides a l’Associació de
Municipis per la Indepen-
dència (AMI). Precisa-
ment, dilluns la capital de
la demarcació, Girona, es
va declarar també territo-
ri català lliure.

Contra la llei Wert
Precisament ahir mateix
el ple del Consell Comarcal

de l’Alt Empordà també va
aprovar ahir una moció
contra la reforma de la llei
d’educació del ministre
Wert. La votació va repetir
l’esquema de la moció
anterior i tots els conse-
llers excepte el del PP, Die-
go Borrego, hi van votar a
favor.

D’altra banda, ahir a
l’inici del ple del Consell
Comarcal es va fer un mi-
nut de silenci en memòria
de les víctimes de l’N-II. El
president del Consell Co-
marcal, Xavi Sanllehí, va
declarar: “Des que vam
aprovar la moció de l’N-II,
vam dir que penjaríem
una pancarta i que cada
cop que hi hagués una víc-
tima faríem un minut de
silenci. Hi ha hagut una
víctima des del ple ante-
rior, fa dos mesos.”

El Consell Comarcal
també va aprovar per una-
nimitat de tots els grups
comarcals una moció con-
tra la privatització del
CAP de l’Escala. ■

a Els consellers
comarcals fan un
minut de silenci per
les víctimes de l’N-II

La comarca de l’Alt
Empordà es declara
“lliure i sobirana”

POLÍTICA

Mar Vicente
FIGUERES

Sanllehí, president del
Consell, en una foto d’arxiu.

L’equip de govern de Fi-
gueres (CiU) està trami-
tant un expedient per bo-
nificar una part de l’im-
post de construccions
(ICIO) a l’escola privada
Montessori, tot i que hi ha

un informe de l’interven-
tor municipal del 31 d’oc-
tubre que assegura que el
ple de clàusules de la lli-
cència d’obres no preveia
cap bonificació d’aquest
impost i que “el concessio-
nari ja tenia coneixement
que hauria de satisfer el
pagament de totes les ta-

xes i impostos sense cap
bonificació”. Per tant, se-
gons l’interventor, el Mon-
tessori no es podria acollir
a aquesta bonificació.

ICV vol anar al jutjat
El regidor d’ICV a l’Ajunta-
ment, Xavi Monfort, ha
advertit que portarà el cas

als jutjats si la bonificació
del Montessori tira enda-
vant, perquè hi ha un in-
forme contrari de l’inter-
ventor i perquè “no exis-
teix cap fonament per ser
declarada actuació d’ in-
terès o utilitat municipal”.

Segons explica Mon-
fort, el govern municipal

volia passar aquesta boni-
ficació al Montessori per la
comissió informativa del
26 de novembre, però fi-
nalment va ser retirada, i
no va arribar al ple. Per ai-
xò creu que “l’advertència
de portar aquest assump-
te al contenciós ha tingut
efecte i el govern ha fet
marxa enrere”.

En canvi, des del go-
vern, el regidor d’Hisenda,
Manuel Toro, assegura
que l’expedient per aplicar
una bonificació a l’ICIO
que ha de pagar l’empresa

constructora de l’escola
Montessori continua en-
davant. Toro ha explicat
que el que s’està fent és fer
un informe que determini
que l’obra és d’interès pú-
blic i per tant s’hi pot apli-
car una bonificació. “De
fet el que fem és reforçar-
ho, perquè ja s’havia deter-
minat que és d’interès pú-
blic”, diu Toro, que hi afe-
geix que s’ha fet perquè és
un tema polèmic.

Sobre l’informe de l’in-
terventor, assegura que
no en té coneixement. ■

ADMINISTRACIONS

L’interventor de Figueres, en
contra de bonificar el Montessori
Mar Vicente
FIGUERES

CUJEDA
Resaltado
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Joan Feliu Canals, un veí
de Sant Julià de Ramis de
82 anys, va morir ahir en
ser atropellat de manera
accidental per un vehicle a
l’N-IIa, a l’altura del terme
municipal. Els Mossos
d’Esquadra van rebre l’a-
vís dels fets quan passaven
tres minuts de les deu del
matí. La víctima anava pel
voral, ja que habitualment
recorria a peu aquest tra-
jecte: sortia de Sant Julià
de Ramis, arribava fins a
Sarrià de Ter i tornava. En

el moment en què va tenir
lloc el sinistre, caminava
en sentit Girona i el turis-
me que va col·lidir contra
ell circulava en la mateixa
direcció. A l’automòbil hi
viatjava una dona, veïna
de Roses. Quan la conduc-
tora va passar pel costat
del vianant, a l’altura del
punt quilomètric 722,2,
l’home va rebre un impac-
te de la part lateral davan-
tera del cotxe i del retrovi-
sor dret, va caure a la cu-
neta i es va fer una greu
fractura al cap.

Just al darrere, circula-
va un altre vehicle, al vo-

lant del qual anava una
noia que va presenciar el
succés i que es va encarre-
gar d’alertar amb el mòbil
els serveis d’emergències.
Fins allí s’hi van desplaçar
quatre patrulles dels Mos-

sos d’Esquadra i dues am-
bulàncies del SEM. Els sa-
nitaris, però, no van poder
fer res per salvar la vida a
la víctima perquè, quan hi
van arribar, ja havia mort.
Els agents, d’altra banda,

van efectuar la prova d’al-
coholèmia a la veïna de Ro-
ses, en la qual va donar ne-
gatiu. Se li va prendre de-
claració, i també a la testi-
moni, que va assegurar
que, quan va passar l’acci-

dent, la conductora del da-
vant circulava bastant len-
tament. Durant totes les
tasques de gestió del sinis-
tre, els efectius no van ha-
ver de tallar l’N-IIa i, per
tant, no es va originar cap
afectació viària.

Des de principi d’any,
han mort sis persones
atropellades en carreteres
de la demarcació. El pri-
mer accident d’aquesta
llista negra es va desenca-
denar al gener a l’N-II, a
Capmany, on un veí de
Perpinyà va ser envestit
per un vehicle que circula-
va en sentit Figueres. Al
març, una dona de 38 anys
i d’origen rus va perdre la
vida, després que un ciclis-
ta no sigués a temps de fre-
nar quan ella travessava
per un pas de vianants a
Vilafant. A final del mateix
mes, un conductor d’un
camió de repartiment que
acabava de deixar el gène-
re en un súper va fer mar-
xa enrere sense adonar-se
que una anciana creuava
el carrer Rocacorba de
Sant Gregori. La víctima
tenia 81 anys i era veïna de
la població. D’altra banda,
a l’agost, una dona de Bar-
celona de 57 anys va morir
atropellada per un cotxe
als afores de Port de la Sel-
va. I, al setembre, un veí de
Girona de 43 anys i de
nacionalitat gambiana va
perdre la vida a l’A-26, a
Montagut i Oix. La víctima
es dirigia a Banyoles, quan
va tenir una avaria al vehi-
cle i es va aturar al voral.
Va col·locar un triangle
per senyalitzar la zona i,
quan es disposava a posar
el segon, va ser envestit
per un altre automòbil. El
conductor que el va atro-
pellar, però, no es va parar
per intentar auxiliar-lo.
Els Mossos van muntar un
dispositiu per trobar l’acu-
sat, que va ser detingut
poc després a Banyoles. ■

G. Pladeveya
SANT JULIÀ DE RAMIS

TRÀNSIT

a La víctima caminava pel voral i va rebre un fort impacte de la part lateral davantera d’un vehicle
que circulava en sentit Girona a La conductora del cotxe va donar negatiu en la prova d’alcoholèmia

Un home de 82 anys mor
atropellat a l’N-II a Sant Julià

L’accident va tenir lloc ahir al matí en un tram per on abans passava l’antic traçat de l’N-II, a l’altura de Sant Julià de Ramis ■ MANEL LLADÓ / GISELA PLADEVEYA
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Les xifres

2
ambulàncies del SEM es van
desplaçar fins a la zona. Quan
hi van arribar, però, la vícti-
ma, Joan Feliu, ja havia mort.

722,2
és el punt quilomètric on va
succeir l’accident. La víctima
estava fent un passeig a peu
fins a Sarrià de Ter.

4
patrulles dels Mossos d’Es-
quadra van actuar en les
tasques de gestió del sinistre,
ocorregut a les deu del matí.

Dues dotacions dels bom-
bers van treballar ahir en
l’extinció d’un incendi que
es va declarar a les nou del
matí en un pis de la quarta
planta del número 4 del
carrer Major de Figueres.

El foc es va produir en in-
cendiar-se una estufa que
estava en un bany. Com a
conseqüència, es va mal-
metre el guix del sostre,
van caure rajoles de la pa-
ret, es van cremar objec-
tes de plàstic i es va tren-
car el vidre d’una finestra.
El matrimoni que resideix

a l’immoble va haver de ser
traslladat a l’hospital de
Figueres perquè quan in-
tentaven apagar les fla-
mes van patir una intoxi-
cació lleu per inhalació de
fum. Els bombers, per la
seva banda, van aconse-
guir donar el servei per
tancat en vint minuts. ■

Dos ferits per inhalació
de fum a Figueres
Redacció
FIGUERES

SUCCESSOS

Els Mossos d’Esquadra
van arrestar l’1 de desem-
bre tres joves de la Bisbal
d’Empordà, d’entre 20 i 22
anys, i un veí de Palafru-
gell, de 32, per haver robat
en una casa de Corçà. Una

patrulla va veure uns nois
en un cotxe, al pàrquing
del camp de futbol de la
Bisbal, que van posar-se
nerviosos i van començar
a amagar diversos aparells
electrònics. Un d’ells va
dir que part dels efectes
eren d’uns companys i que
un ordinador l’havien

comprat a un amic per 50
euros. Quan els policies
s’adreçaven a la comissa-
ria per comprovar-ho, van
rebre l’avís del robatori de
Corçà. La víctima va des-
criure el material que li ha-
vien sostret, que coincidia
de ple amb l’intercep-
tat. ■

Quatre detinguts per un
robatori a Corçà
Redacció
CORÇÀ

SUCCESSOS

CUJEDA
Resaltado

CUJEDA
Resaltado
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FUNDAT EL 1889

n les darreres setmanes han sovintejat
els assalts amb violència a domicilis
particulars de les nostres comarques.
El més tràgic va succeir el passat  de
novembre a Platja d’Aro, amb la mort
de l’empresari Jordi Comas. N’hi ha

hagut d’altres d’especialment espantosos, com l’as-
salt d’una casa de Campllong, en el qual els atraca-
dors van ruixar amb gasoil les víctimes per atemorir-
les. A la Costa Brava és on sembla que s’han registrat
més assalts. Roses és un dels municipis més afectats:
el propietari d’una joieria va ser atacat al mig del
carrer en una zona cèntrica del municipi; un altre
empresari va ser colpejat per uns encaputxats per
obligar-lo a lliurar la recaptació del dia. Aquests són
casos esfereïdors i que s’han conegut públicament,
però com certifiquen les estadístiques del Ministeri
de l’Interior –la Generalitat diu que només les facili-
ta per anys naturals– els assalts i robatoris als domi-
cilis estan a l’ordre del dia. Entre gener i setembre,
s’han denunciat . robatoris amb força a dins
dels habitatges. És una mitjana de deu diaris. A més,
cal tenir en compte que no tots els delictes es denun-
cien. L’augment respecte al  és d’un . S’ha
comprovat aquests darrers dies que amb una més
presència policial, els robatoris poden disminuir: un
 a Platja d’Aro des de l’assassinat de Jordi Co-
mas. També és cert que la delinqüència no desapa-
reix, sinó que es desplaça, però les dades confirmen
que la policia disposa de mitjans per protegir els ciu-
tadans, de la mateix manera que algun dia caldria
debatre perquè els governs i els cossos policials
amaguen als ciutadans la informació sobre assalts i
robatoris amb la discutible finalitat de no crear alar-
ma social. L’alarma la crea la delinqüència, no la
 informació dels seus actes. Els ciutadans han de te-
nir el dret a conèixer el grau de seguretat d’allà on
viuen.

E

EDITORIAL

Girona és la setena província de l’Estat amb més
robatoris amb força en domicilis particulars en el
període comprès entre gener i setembre d’enguany. Tres
províncies catalanes –Barcelona, Tarragona i Girona–
figuren entre les que pateixen més robatoris.
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ELS EUROPEUS POBRES

AMB LA V DE BERGÉ

Moisès de Pablo�
moisdepa@hotmail.com

a uns dies, El Periódico publicava un extens reportatge
sobre la societat europea, en el qual es podia veure
l’impacte de la crisi arreu. I és que no estem sols en la
precarietat. Un dels grans problemes que tenim és que

som davant la crisi econòmica global més important de la història,
després del crac del , i en sortirem amb un compromís plane-
tari global, un Breton Woods dels grans països del món, 6xant l’eli-
minació dels paradisos 6scals, o uns impostos equitatius sobre la
gran especulació econòmica sobre matèries primeres i aliments.
Si observen la geogra6a de la crisi, veuran que països on la po-

blació amb risc de pobresa, que no arriben a 6nal de mes sempre,
o els que si paguen la hipoteca no mengen, o si donen de menjar
als 6lls no paguen el lloguer o el llum, cada vegada són més. Els pa-
ïsos de l’Est, ingressats fa poc a la Unió, amb o sense moneda prò-
pia, tenen un ampli percentatge de població vorejant la pobresa:
Letònia, el ; Romania, el , i Bulgària, gairebé la meitat de
la població: són condicions de trencament social per a qualsevol
Estat occidental. Un sou corrent a Romania passa pels  euros al
mes, i la part de la població amb problemes potser tenen ingressos
de  a  euros al mes: els mileuristes són aquí gairebé rics. A la
fallida Hongria, que és dels països amb una tradició política més
europea, i que s’hauria de bene6ciar del benestar centreeuropeu,
el  de la població és a frec de la pobresa. Els antics països co-
munistes que han aplicat les mesures neoliberals han empobrit
grans bosses de població, mentre una petita part de la ciutadania
se’n bene6cia. Però és que països amb creixement com Polònia,
que té un  de població amb risc d’exclusió, o Eslovàquia, amb
un , presenten el problema. I la culpa de tot ho solen tenir els
altres, o les minories: els gitanos, els hongaresos. Els sona? El
 panorama dels Països Bàltics, independitzats fa  anys i posats
com a exemple per alguns, és decebedor. El pitjor és que quan
 menys força té un país; econòmica i de població, més fàcil és que
esdevingui titella de Brussel·les i dels grans poders alemany o fran-
cès. Portugal té gairebé el  de la població en risc d’exclusió; Es-
panya el ; Grècia més del . Alemanya té una quarta part de
la població a punt de ser pobre; un mal exemple. La Unió Europea,
que proporciona pau i desaparició de fronteres, no ha generat polí-
tiques socials per aconseguir societats cohesionades. Quan recti6-
caran i aturaran la desaparició de la classe mitjana?  

F

Pep Prieto

uan era petit, arran
d’una excessiva ex-
posició al catolicis-
me, tenia un somni

recurrent. Consistia en un món
molt semblant al que tenim on
àngels i dimonis existien, però
vivien entre nosaltres, amb apa-
rença humana, esperant el mo-
ment de lliurar la seva batalla
de?nitiva, tal com està descrita a
l’storyboardbíblic. Com mana el
cànon, els àngels eren persones
de bé, i usurpaven la identitat de
policies, missioners i capellans,
mentre que els dimonis eren
malvats, és a dir, els delinqüents,
els especuladors i, també, al-
guns capellans. Segons la tesi
onírica, el dia de l’Apocalipsi és
aquell en què perdran la seva
forma humana i es veuran abo-
cats a mostrar la seva veritable
cara.
El somni havia quedat enter-

rat en els llimbs de la memòria,
convenientment barrejat amb
in?nitat de ?ccions fantàstiques,
a l’espera de convertir-se en ar-
gument de novel·la o en les pre-
misses d’un blockbusterde Ho-
llywood. Però el seu ressò emer-
gia cada vegada que llegia una
notícia sobre el calendari maia i
la data fatídica del seu acaba-
ment, el  de desembre de
.
Ara que la comunitat cientí?-

ca (i els mateixos maies) han
desmentit la data de la ? del
món, aquest cap d’any ha perdut
tota la gràcia: alguns estàvem
convençuts que aquestes dues
setmanes serien una orgia me-
morable i tots plegats viuríem
amb tanta intensitat que anar-
nos-en ens semblaria ?ns i tot
un merescut descans. Però no, la
bacanal haurà d’esperar, i a so-
bre haurem de buscar noves da-
tes (i d’altres cultures) que ens
garanteixin un horitzó apocalíp-
tic. El Wert serveix com a profe-
ta, però els ministres són efímers
i acaben perdent tota credibili-
tat. I pel que fa a les dates, home,
segurament la millor possible
és, precisament, la d’avui:  del
 del . Però resulta que ja està
agafada: tal dia com aquest, en
fa , naixia un Prieto singular-
ment carismàtic. I ja que no s’a-
caba el món, celebrarem que
perviu. Per molts anys, Marta.

Q

21 DEL 12
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I ROBATORIS «El panorama dels Països Bàltics, independitzats fa 21

anys i posats com a exemple per alguns, és decebedor»

CUJEDA
Resaltado



Maverick Viñales (Roses, ) té
talent per ser un gran del motoci-
lisme mundial, tot i que en el pas-
sat campionat no va poder complir
amb els pronòstics que el situaven
com a guanyador del títol de
Moto. Va endur-se cinc curses,
però, amb molts problemes amb el
seu equip, va ser netament supe-
rat per l’alemany Sandro Sandro
Cortese en la lluita pel Mundial. La
situació va explotar a poc per al =-
nal, a Sepang, quan l'emporda-
nès va deixar plantat el seu equip
dos dies abans del Gran Premi. Allò
semblava que podia acabar amb la
seva carrera, però els gran talents
sempre disposen d’oportunitats
extra. Ara, mentre prepara a l’Alt
Empordà el Mundial , on
competirà amb un nou  equip,

Mack manté la mateixa fermesa de
sempre en les seves idees i el seus
objectius. Lluitar per guanyar el
Mundial, comptant, innegocia-
blement, amb la millor moto pos-
sible,  i sense deixar d’estar  mai en-
voltat de la seva gent. 

D’aquí a pocs mesos, quan co-
menci el proper Mundial, què
creu que es pensarà de Maverick
Viñales en el món del motoci-
clisme? Hi haurà dubtes: “A veu-
re què fa en Mack” o, en canvi,
ningú pensarà en Sepang: «Aquí
vé el gran candidat al títol»?

A mi ja em semblaria  bé que
pensessin "a veure què fa en Mack".
Ja m'aniria bé que no em veiessin
com un candidat, però, de mo-
ment, pel que he pogut veure de la
moto, crec que anirem molt ràpid
aquest any vinent.
Després del que va passar, n’ha

sortit prou ben parat.  Ha canviat

d’equip i té una bona moto. 
No ho sé. Simplement el que

hem intentat aquest any és tenir la
millor moto, amb un dels millors
equips. Crec que l'equip on seré ara
(Team LaGlisse), l'any passat no era
gaire conegut però tenia bon ma-
terial. Ja vam veure  com l'Efren
(Vázquez) va estar en moltes cur-
ses allà davant i, sobretot, en rec-
ta la moto corria més que la nostra.
Estic content de ser en aquest nou
equip i, especialment, de disposar
d'una KTM o=cial. 
Alliberat?
Més que alliberat, em sento bé.

Em sento satisfet. Tinc la KTM
que volia. Jo buscava tenir una
KTM o=cial i en un equip espa nyol
per aquest proper Mundial. I així ho
hem pogut aconseguir. No és alli-
berat, és satisfet. 
I disposat a tornar a demostrar

que és un pilot de talent. 
Després de tot el que el que he

patit aquest any, ara em marco l'ob-
jectiu de gaudir. Aquesta tempo-
rada he patit molt més que en la del
meu debut. Veure que no guanyes
curses, però que no és per culpa
teva, és frustrant. Angoixa molt. He
d'apro=tar aquesta experiència
per intentar apro=tar-ho en aquest
Mundial sent més regular i, so-
bretot, més dur de cap.
Es veu un altre cop al davant.

Guanyant curses?
Crec que sí. D'un any a l'altre no

pot canviar tant la cosa. Si aquest
any passat les KTM han estat allà
davant, ara tornaran a ser-hi. Fins
i tot a principi de temporada eren
més ràpides les Honda, i KTM ha
treballat molt bé. Han anat evolu-
cionant i ens han tret moltes mi-
llores respecte a Honda. Si aquest
any torna a passar el mateix i tot-
hom es posa les piles, com ja em
van demostrar a Almeria, on vaig
veure que eren molt treballadors,

no hi haurà problema si Honda fa
un pas endavant perquè nosatres
segur que també el farem.
Tercer any en el Mundial. L’ob-

jectiu és quedar campió?
L'objectiu és el de sempre. Gua-

nyar. Sortirem amb una mentalitat
absolutament guanyadora a cada
cursa, però també crec que aquest
any hem corregit que si algun dia
cal fer un cinquè s'ha de fer. No cal
guanyar totes les curses si no es pot. 
Sandro Cortese va ser més fred.

Per això va adjudicar-se el títol de
campió del món?

No és que fos més fred. Amb
una bona màquina pots ser més in-
tel·ligent. En tenir una moto supe-
rior, Cortese podia dominar les
curses i jo anava una mica a re-
molc. La veritat és que no els podia
seguir. Molts cops ni tan sols els po-
dia passar en recta. La veritat és que
ara, després d'haver provat aques-
ta KTM, encara estic més sorprèsR
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Maverick Viñales
Pilot de Moto3 amb l’equip madrileny LaGlisse. A Pau, on viu des de fa uns mesos, el jove pilot empordanès continua convençut que els problemes
en el seu darrer any varen venir per les deficiències de la seva Honda i que, després d’un canvi d’equip forçat amb la seva marxa del Gran Premi de Malàisia,
tindrà més opcions que mai de guanyar l’esperat títol pilotant una KTM. «Vull gaudir després d’un any on he patit molt i que em servirà d’experiència».

«És frustrant no
guanyar curses
quan veus que
no és culpa teva»

Marc Verdaguer
PAU



que l'any passat hagués guanyat
cinc curses a principi de tempora-
da. Estic molt content per haver
guanyat aquelles curses. Quan
proves la moto del rival, veus qui-
na màquina tenia. La veritat és
que a Almeria ho vaig veure de se-
guida. 

Així més que impaciència, pot-
ser era impotència?
Més que res, era frustració. Amb

el pilotatge era com ell. Com a
mínim igual, però per moto no
podia estar a davant. Això et pro-
voca molta impotència, però bé, jo
sempre he intentat donar el cent
per cent i, en moltes curses, potser
massa i això em va acabar costant
algun zero en cursa. Per intentar
donar més del que podies i acabar
anant per terra. 

Hi ha un moment clau a Scha-
senring.  Va caure en els entrena-
ments i en cursa, tocat física-
ment, només va poder ser disse-

tè. No hauria d’haver sortit?
No és que estigués en condi-

cions de sortir. No havíem pogut fer
una bona posada a punt de la
moto, va ser una cursa amb aigua,
en aquell moment tampoc jo es-
tava gaire bé amb l'equip i no vam
poder fer una bona posada a punt
de la moto per competir en una
cursa sobre aigua. 

Cortese guanya aquella cursa i
es posa líder. Allà tot es comença
a complicar massa?

No. Després guanyo a Mugello
i li tornem a retallar punts. Crec que
on tot es complica molt més és a In-
dianàpolis. Allà vam començar a te-
nir problemes molt seriosos de
motor i vèiem com ens passaven a
la recta. Vaig acabar per terra i ell
va marxar a molts punts de dis-
tància. 

I pitjor li va anar a la següent
cursa. A San Marino ja li costava
plantar cara, no a Cortese, sinó a

Fenati, a Rins... 
No podia amb les altres Honda.

Allà es va veure molt clar. Estava
lluitant allà davant quan, en aquell
moment, per prestacions era de les
últimes Honda, quan hauria d'ha-
ver estat de les primeres. Crec que
l'equip tenia arguments per ser
de les millors i, encara que jo seguia
lluitant allà davant, la moto era de
les pitjors Honda. Però bé, això ja
és passat i ara estic amb una KTM
que, almenys en velocitat punta, se-
gur que estarà al davant.  

Abans ha parlat dels entrena-
ments del mes passat a Almeria.
Allà va provar per primer cop la
seva nova moto. Il·lusionat?

Molt. No coneixia res del que em
trobaria i vaig quedar molt sorprès
de com funcionava la moto. Vaig
marxar molt satisfet d'Almeria.
Content de com havia anat.

Ara ja té nova moto. I els rivals.
Quins veu allà lluitant?

Hi ha molts joves que pugen. Si
això fos  cc seria molt diferent.
Abans era molt més dí?cil, però, bé,
en general són pilots molt bons que
estaran en el seu segon any en el
Mundial, ja es coneixeran els cir-
cuits, i segur que ho fan molt bé. Hi
haurà rivals de tota mena. Serà un
any dur, però haurem de ser molt
més llestos que la resta.

A Moto  les curses són molt
més obertes que abans... 

Està clar. Molt més obert. Re-
cordo que a  c.c. quan volies se-
guir la moto d'un pilot ràpid el més
probable és que acabessis al terra.
Ara, amb les Moto, t'enganxes i el
de davant encara que intenti fer
voltes ràpides no pot marcar la
diferència. Ni agafar avantatges. 

Fins i tot per al millor pilot es fa
complicat controlar la cursa. 

Sí, és així. Si agafes el moment
bo per tirar pots marxar sol, però si
no trobes aquest moment o no el
pots agafar arribes al ?nal de cur-
sa amb sis pilots més.  

Tots els de l’any passat, no.
Sandro Cortese no hi serà... 

No. Ha fet el salt a Moto. Però
hi seran els joves, la majoria dels de
l'any passat, Fenati, Salom, Folger
o el meu cosí (Isaac Viñales), que
aquest any segur que ho fa molt bé.

Cortese fa el salt. L'any vinent
li tocarà a Maverick Viñales can-
viar de categoria?

Sí. Està clar que ara  estaré a
Moto  fent tot el que pugui, però
un altre any més en aquesta cate-
goria no seria bo per a mi. L'altra
temporada faré el salt a Moto. 

Com a campió?
Seria el millor. Perquè hauria

aconseguit l'objectiu de ser campió
Mundial i perquè passant com a
guanyador del campionat sempre
tens més ofertes i possibilitats de fer
el salt en millors condicions. 

I si no queda campió aquest
any, també faria el salt a Moto?

Sí.R
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CONXI MOLINS 

Maverick
Viñales, ahir al

migdia a la
plaça Major 

de Pau.

OPCIONS 
Pel que he vist de la KTM
segur que estarem al

davant. Anirem ràpids i tindrem
opcions de guanyar carreres»

«
PROBLEMES 

No podia ser que la meva
fos de les pitjors Honda 

del campionat, quan hauria
d’haver sigut de les millors»  

«
SANDRO CORTESE

No crec que ell hagi estat
més fred. És molt fàcil

córrer de forma més intel·ligent
quan tens molt millor moto»

«
PASSAT

Aquest any he patit. 
Molt més que en l’any del

debut, i això m’hauria de servir
d’experiència. Ara vull gaudir»

«
CANVI D’EQUIP 

He aconseguit el que volia:
córrer amb una KTM oficial

en un equip espanyol. Tenia
altres ofertes, però volia això»

«

TEXTUAL 

Des de fa tres mesos, Viñales
viu a Pau amb la seva família.
Ha deixat el CAR de Sant
Cugat, perquè volia estar més
a prop de la seva gent, i tots
junts han fet uns quilòmetres,
des de Palau-savardera a
Pau, on el jove prepara la
temporada i, a més, vol
tornar a estudiar després de
no seguir el curs en una
temporada  molt mogut. 

La temporada passada vivia
i s’entrenava al CAR. Ara ha
tornat a casa, per què aquest
canvi?

No és exactament que jo vol-
gués fer cap canvi. La veritat és
que el CAR de Sant Cugat està
molt bé, però jo el que necessi-
tava era estar amb la família per-
què quan et passes tot l'any vol-
tant, la necessites tenir a prop. Es-
tic molt content, perquè  ara es-
tic amb la família, fent el que m'a-
grada, anar en moto, i ara també
vull tornar a enganxar-me un
altre cops als estudis

Tornarà a estudiar batxillerat
a l’Institut de Roses? 

Estem mirant moltes opcions.
Hi ha diferents alternatives d'es-
tudis i ho estem decidint. Ara es-
tic relaxant, tranquil, i fent la
preparació física de cara al pro-
per mundial, i a la pretempora-
da que comença el febrer amb els
entrenaments IRTA. 

I sense ser al CAR. No li va
anar bé allà? 
Sí, sí. El CAR és un lloc perfecte

per als esportistes. Increïble. Jo el
recomano molt a tothom. Però el
problema és que m’enyorava.
Necessito ser al costat de la meva
gent, a casa. 

I aquí, a Pau, el tema de la
preparació com el porta? 

Ara estem en pretemporada i
el tema de la preparació física
m’ho faig sol. Vaig aprendre molt
al CAR i estic fent exactament el
mateix que feia allà, però aquí.  És
un tema de resistència i d’elasti-
citat. Per Moto  ja em va bé fer-
ho així, suposo que per Moto o
MotoGP, on necessites més for-
ça o volum, ja hauria d’agafar un

preparador físic. Però, de mo-
ment, així estic bé. 

Canviem de tema. Fa poc li
van donar el Premi Nacional de
l’Esport. Allà a Madrid, rebent el
títol de mans de la Reina i al cos-
tat de Cristiano Ronaldo. 

Sí. No m’ho esperava. Primer,
quan em varen trucar, vaig pen-
sar que era un premi com qua-
selvol altre, que vas allà el reculls
i ja està. Però després veus tot
allò... Em va fer molta il·lusió, per-
què és la prova que la gent es re-
corda de tu i valora el que he fet
en els dos últims anys 

Estaven de costat. Va parlar
amb Cristiano Ronaldo? 

No, la veritat és que no gaire.
A mi no m’agrada que la gent
m’aclapari gaire en aquests actes
i, per tant, jo tampoc ho faig
amb l’altra gent.  

Així no deuria veure el famós
incident del xiclet.

No,  no... Jo no vaig veure res. R
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«El CAR està molt bé
però jo m’enyorava i
necessitava ser a
prop de la família» 

CONXI MOLONS

Indignació a Olot
Mentre Agné i Rodri dirigien el primer entrenament a

Cadis, l’Olot seguia molest amb el seu fins ara tècnic.�
PÀGINA 36

LA PANTALLA ESPORTIVA

Futbol. Còrdova-Barcelona TV3/MarcaTV 20.00

Futbol. Celta-R. Madrid Canal + 22.00

Futbol. Atlètic-Getafe C+Liga/GolT 22.00

Handbol. Barcelona-La Rioja Teledeporte 21.00
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ESPORTS FUTBOL/POLIESPORTIU

Breus
DELEGACIÓ DE CICLISME

Amaury Sport Organisation
(ASO), entitat organitzadora del
«Tour à Voile» de França, ha fet pú-
blica la ruta de l’edició . Roses
tornarà a ser l’única seu catalana
de la prova. La sortida de la rega-
ta es farà el dia  de juny a Dun-
kerque. A Roses hi arribarà el
/ de juliol.  Onze ciutats seran
seu del clàssic de l’estiu, conDgu-
rant un recorregut total de .
quilòmetres. 

ROSES | EFE/DdG

Roses tornarà a ser seu

del Tour de França a vela

POLIESPORTIU

El Circuit de Jerez seguirà sent
seu del Gran Premi d'Espanya de
Motociclisme Dns el  gràcies
al conveni signat ahir entre l'A-
juntament, la Junta d'Andalusia i
Dorna, l'empresa organitzadora
del campionat. En un acte celebrat
en el propi circuit, el conseller
delegat de Dorna, Carmelo Ezpe-
leta, va destacar la importància que
per a la societat tenia mantenir Je-
rez al calendari del Mundial.

JEREZ DE LA FRONTERA | EFE/DdG

Jerez mantindrà el

Mundial fins al 2015

MOTOCICLISME

Rafa Nadal va anunciar ahir que
té «moltes ganes» de tornar a les
pistes. Serà a Abu Dhabi, on a Dnals
de mes es disputarà un torneig
d'exhibició (del  al  de de-
sembre). «Tinc moltes ganes de
tornar a la pista, a Abu Dhabi.
Vaig guanyar el Mundial de Mu-
badala el  i el , aquest any
m'agradaria aixecar un altre cop
aquest trofeu», va conDrmar a tra-
vès de les xarxes socials. El ma-
llorquí tornarà a competir el  de
desembre contra el vencedor del
duel entre Andy Murray i Janko
Tipsarevic després d'estar retirat
des del juny passat, quan va ser eli-
minat pel txec Lukas Rosol a la se-
gona ronda de Wimbledon, per
una lesió al genoll esquerre.

MADRID | EUROPA PRESS/DdG

Nadal anuncia que
reapareixerà a finals
de mes a Abu Dhabi

TENNIS

El Casino de Llagostera, situat a la cèntrica plaça Catalunya, serà l’es-
cenari de la tradicional Quina que el club que presideix Isabel Tarra-
gó organitzarà els dies  i  de desembre a partir de / de  del ves-
pre. D’altra banda ja s’han fet públics els horaris dels dos últims par-
tits d’aquest any a la lliga de Segona B. Els d’Oriol Alsina rebran diumenge
que ve el Binissalem, en un partit clau per sortir de la zona baixa, a par-
tir de les  del migdia. La setmana següent, el dissabte , els blaugranes
visitaran el Mallorca B de Miquel Soler, un altre rival directe, també a
partir de les . Aquests dos partits són vitals per tancar l’any amb bon
regust i allunyar el Llagostera de la zona baixa de la classiDcació.

LLAGOSTERA | DdG

La Quina del Llagostera es farà els 

dies 15 i 29 de desembre al Casino

FUTBOL

El BTT Fornells, que presideix
Jaume Boix, va fer dissabte a la cen-
tral de Pentacarpa de Bonmatí un
dinar molt animat per celebrar el
Dnal de la temporada. Abans de l’à-
pat, uns  «bikers» van fer una pe-
dalada. Entre ells hi havia Joan
Llordella, que ha assolit molts
premis amb el BTT Fornells i que
tindrà el patrocini de Monty. S’ha
de destacar la important tasca de
l'escola de ciclisme del club amb
uns  nens i nenes que preparen
Francesc Ferregut i un equip de
tècnics, i la brillant organització de
la Tramunbike. 

BONMATÍ | DdG

El BTT Fornells fa el
dinar de comiat de 
la temporada 2012

CICLISME

Diumenge passat el banyolí Jau-
me Duran era un home feliç mal-
grat la derrota del Palamós per -
 davant l'Europa. Després de ga-
irebé un any lesionat (no jugava
des del  de desembre del  en
un partit davant el Mollet), Duran
per D va veure la llum al Dnal del
túnel quan va saltar al terreny de
joc a la segona meitat. Enrere que-
daven  llarguíssims mesos de
treball en solitari i recuperació. 

El jugador del Palamós explica
així les seves sensacions: «estic
content per haver tornat a calçar-
me les botes, vestir-me de curt i ju-
gar a futbol, que és el que més m'a-
grada fer i perque és la meva vida».
El davanter del degà admet que
«un any inactiu es fa llarg i fa que
pensis moltes coses, però el futbol

és la meva vida i les ganes de tor-
nar m'han donat moltes forces».
Jaume Duran qté l'honor d'haver
fet el primer gol del Girona en el re-
torn a Segona A, a Balaídos, la tem-
porada /. El debut a la ca-
tegoria de plata va ser el cim de la
seva carrera, però poc després les
lesions es van convertir en el seu
pitjor enemic tant a Montilivi com
a Palamós. «He patit dues lesions
greus i idèntiques en el mateix

genoll però això ja és aigua passa-
da, ara em calen minuts per posar-
me bé físicament, recuperar el rit-
me de partits i obtenir la conDan-
ça del míster per tornar a ser el Jau-
me Duran d'abans», assegura. 

Ambició i ganes no ni man-
quen. Segons confessa «l'objectiu
és trobar-me bé, que les lesions em
respectin perque ja em toca, i si
això passa es podrà veure el Jaume
Duran del primer any a Palamós.
Put tornar a fer-ho igual o Dns i tot
millor». Finalment Jaume Duran,
que fa cinc anys que és al club, par-
la dels mals resultats a casa del seu
equip llançant un missatge tran-
quil·litzador a l'aDció: «Sabem que
la permanència passa per gua-
 nyar a casa però estic conDat en la
qualitat de la plantilla per canviar
la dinàmica negativa com a locals».

PALAMÓS | RAMON RIBAS

Jaume Duran reapareix
després d’un any lesionat

El davanter del Palamós admet que «se m’ha fet llarg, però el futbol
és la meva vida i les ganes de tornar a jugar m’han donat molta força»

�
Jaume 

Duran 

El davanter
vol recuperar 
la seva millor
versió per salvar
el Palamós

�

Plaça Salvador Espriu, 5
GIRONA
www.novopticagirona.com
info@novopticagirona.com

OFERTES ANTICRISI A

NOVÒPTICA
ULLERES MONOFOCALS NOMÉS 49 EUROS
ULLERES PROGRESSIVES NOMÉS 99 EUROS

CUJEDA
Resaltado
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